

筑波日本語研究

第二十四号

目 次

中国語の列挙助詞から日本語の「など」と「(の) ような」の異同を見る	馮 元	1
Reduplication in Japanese Pidgin Chinese	LIU Jian WU Lin	11
-ar- 型自動詞と、対応する他動詞の派生関係について —『日本国語大辞典精選版』の初出年代から比較した 有対自動詞の性質について—	関口 雄基	31
「みんな」に関する諸問題の検討と考察	大塚 貴史	67
文末形式「名詞 + だ」の成立について —通時的側面と共時的側面の関係性—	川島 拓馬	82
期間の同時性を表す複文の日葡対照研究 —話し言葉コーパスにおけるアイダ節と Enquanto 節を中心に—	スネス・コスタ・ハイッサ	100
国立公文書館内閣文庫蔵天文五年写『三体詩幻雲抄』翻刻と校注 (8)	劉 玲	(1)

執筆者

馮 元 江西財経大学 講師(中国)(冯元 / 江西财经大学)
劉 劍 東北財経大学国際商務外語学院 講師(中国)
呉 琳 厦門大学 講師(中国)
関口 雄基 栃木県立大田原高等学校 常勤講師
劉 玲 北京師範大学外国語言文学学院 教授(中国)
大塚 貴史 人文社会科学研究科 文芸・言語専攻(日本語学)
川島 拓馬 人文社会科学研究科 文芸・言語専攻(日本語学)
ヌネス・コスタ・ハイッサ 人文社会科学研究科 文芸・言語専攻(日本語学)

編集委員

矢澤真人 大倉浩 橋本修 那須昭夫 田川拓海
落合哉人(学生) 菅野倫匡(学生) 白川稜(学生)
菊池そのみ(学生) 降田貴大(学生)

筑波日本語研究 第二十四号

2020年1月31日 発行

発行 筑波大学大学院 博士課程 人文社会系
日本語学研究室
代表 矢澤真人
<http://www.lingua.tsukuba.ac.jp/nihongo/>
連絡先 〒305-0006 茨城県つくば市天王台1-1-1
筑波大学人文社会系 橋本 修
TEL 029-853-4424
E-mail hashimoto.osamu.gf@u.tsukuba.ac.jp
印刷 (株)いなもと印刷
〒300-0007 茨城県土浦市板谷6-28-8
TEL 029-826-1221

TSUKUBA JAPANESE LINGUISTICS

No. 24 2020

CONTENTS

FENG Yuan : Similarities and Differences of “*Nado*” and “(No)*Yona*”
from the Perspectives of Chinese “Enumerated particles”

劉劍・呉琳：日中ピジンにおける量語

SEKIGUCHI Yuki : The Derivational Relationships between {-ar-} Type Intransitive Verbs and
Their Corresponding Transitive Verbs: The Properties of {-ar-} Type Intransitive Verbs
Depending on the Years Their first Appeared in the Complete Japanese-Language Dictionary

OTSUKA Takashi : Study and Analysis of Problems Concerning “*Minna*”

KAWASHIMA Takuma : On the Formation of “Noun +Copula” at the End of Sentences:
Interface of Diachronic and Synchronic Analyses

NUNES COSTA Raissa : A Contrastive Study on Brazilian Portuguese
and Japanese “Simultaneity Compound Sentences”: Focusing on “*Aida*” Clauses and
“*Enquanto*” Clauses in Spoken Language Corpora

LIU Ling : Block-Printing and Annotations of *Santaishigenunshyou* (8)

Graduate School of Humanities and Social Sciences (Japanese Linguistics)

University of Tsukuba